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دارد. در یک شــرایطی باید نفت را با قیمت پایین تر بفروشی. مثلًا 
وقتی که بازار رقابتی می شــود، شما مجبور هستید تخفیف هایی 
بدهید که طرف مقابل نفت شما را بخرد. به ویژه اینکه ما تحت تحریم 
هستیم. با وجود تحریم، خریداران ما باید هزینه ها و ریسک هایی را 
متحمل بشــوند. اگر نه می روند و از کشــورهای تحریم نشده نفت 
می خرنــد. این هزینه ها نیز با توجه به شــرایط بازار متغیر اســت و 
نمی توان رقم و فرمول ثابتــی را برای آن در نظر گرفت. برای فروش 

نفت باید این هزینه ها را متقبل شد.«
او ادامه داد: »روسیه زمانی که تحریم شد، نفت خود را با تخفیف بیست 
دلار می فروخت. اما شــرایط تغییر کرد و این تخفیف را تا ۳ و نهایتاً ۵ دلار 
کاهش داد. شرایط بازار فرق می کند و در شرایط تحریم باید امتیازاتی به 
خریداران بدهیم جون آن ها متحمل ریســک می شوند. ولی به نظر من 
شرایط بازار  بهتر و نیاز به نفت بیشتر می شود در نتیجه ما مجبور نخواهیم 
بود که امتیازات زیادی به طرف مقابل بدهیم و با امتیازات کم نیز می توانیم 
نفت بفروشیم. در نهایت، یا باید به خروج از بازار در شرایط تحریم رضایت 
بدهیم و منتظر رفع تحریم ها باشیم یا در این شرایط نفت مان را بفروشیم. 
ما گزینه دوم را در تمام این ســال ها انتخاب کردیم. این سیاست از دولت 
نهم تا امروز همین بوده که باید در بازار حضور داشــته باشــیم. شرط این 
حضور، درک شرایط بازار به خصوص در شرایط تحریم است. باید در ریسک 
مشتری هایمان شریک بشویم. خرید نفت کشورهای تحریمی هزینه دارد 

و ما باید در این هزینه شریک بشویم.«
این کارشناس حوزه نفت در پاســخ به این سوال که تصویب قانون 
راهبردی در مجلس یازدهم و بستن مسیر توافق در دولت روحانی، چه 
تاثیری در این وضعیت داشت؟ گفت: »شرایط سیاسی در این مسئله 
خیلی مؤثر اســت. وقتی تحریم نباشد، فروش نفت مسئله  و هزینه ای 
ندارد. اما شاهد بودید که برجام را ما نقض نکردیم، طرف آمریکایی آن 
را نقض کرد. من فکر می کنم جمهوری اسلامی ایران نهایت حُسن نیت 
خود را نشان داد. مذاکره را رها نکرد و تلاش کرد که تحریم ها را رفع کند. 
طرف های مقابل هستند که در  شرایطی توافقی را امضا می کنند و در 
شــرایط دیگر زیر آن می زنند. اراده یک طرف مؤثر نیست. اراده هر دو 
طرف لازم است. در دولت های یازدهم  و دوازدهم نهایت همکاری انجام 
شــد اما طرف های مقابل این طور نبودند. وقتی آمریکا برجام را نقض 
کرد، ما اعــلام آمادگی کردیم که با اروپایی ها ادامه بدهیم. آن ها قبول 
نکردند. در این قضیه من فکر می کنم عمده تقصیر را باید متوجه طرف 

مقابل دانست.« 
معاون اســبق شــرکت ملی نفت اظهار داشــت: »مــن فکر می کنم 
نقطه قوت دولت ســیزدهم این بود که خودش را معطل نکرد. نمی گویم 
دیپلماســی بی تاثیر است اما نباید کشور را معطل کرد. دولت سیزدهم با 
یکسری راهکارهایی که در پیش گرفت، صادرات نفت را افزایش داد. من 
در این مورد شــخص رئیس جمهور فقید را مؤثر می دانم. صادرات نفت ما 
به رغم لغو نشــدن تحریم ها افزایش پیدا کرده و در حال رسیدن به دوران 
پیش از برجام اســت. دولت سیزدهم نشان داد که می شود با به کارگیری 

یکسری راهکار و دیپلماسی درست نفت فروخت.«

عزت کشور هزینه دارد �
محمــود عباس زاده مشــکینی، نماینده مجلس 
دوازدهــم، درباره تصویب قانــون راهبردی برای لغو 
تحریم هــا و صیانت از حقــوق ملت ایــران که گفته 
می شود مانعی برای احیای برجام و رفع تحریم ها بود، 
به خبرنگار »هم میهن« گفت: »پیشــنهادهایی که بــه مجلس می آید و 
تصویب می شود، معمولًا با نظر هیئت رئیسه و رئیس مجلس است. قانون 
راهبردی بدون نوبت در مجلس تصویب شد. بعد از تصویب این قانون بود 
که ورق برگشت. تا پیش از تصویب این قانون، جمهوری اسلامی ایران در 
جایگاه متهم بود. آمریکایی ها یک طرفه از برجام خارج شدند و ما یک طرفه 
به تعهدات مان عمل می کردیم. اروپــا به صورت موذیانه به عنوان پلیس 
خوب مانده بود؛ وقتی می گفتیم به تعهدات تان عمل کنید می گفتند که ما 
بدون آمریکا ناقص هستیم. از طرف دیگر می گفتند شما به تعهدات تان 
عمل کنید چون ما هنوز در برجام هستیم. یک طرفه ما را محاکمه و تحقیر 
می کردند. این قانون جمهوری اسلامی را از جایگاه متهم در جایگاه مدعی 
قرار داد. آن ها بعد از این قانون پیشنهاد مذاکره دادند و ما پذیرفتیم. مذاکره 
در زمان شهید رئیسی پیشنهاد غربی ها بود، نه ایران. این کارِ مجلس بود و 
طبیعتاً هیئت رئیسه و رئیس پارلمان در آن نقش داشتند. همان طور که 
گفته می شود چرا آقای لاریجانی در بیست دقیقه برجام را تصویب کرد – 
درحالی که مصوبات مجلس با رای اکثریت است – می توانیم بگوییم این 

قانون را با همان منطق به حساب آقای قالیباف گذاشت.«
او ادامــه داد: »در مورد فروش نفت، مجلــس در تصویب بودجه های 
سالانه دست وزارت نفت را در تهاتر نفت و ورود برخی از دستگاه ها باز کرد. 
یعنی برخی دستگاه ها به جای اینکه بودجه خود را به صورت پول از خزانه 
بگیرند، رفتند نفت گرفتند، فروختند و هزینه کردند. این مسئله نیز فروش 
نفت را افزایش داد و مجلس در آن نقش داشت. بنابراین اگر آقای قالیباف 

این موارد را ذکر می کند، بدون مبنا نیست.«
نماینده پیشین مجلس درباره اینکه چطور می شود این ضرر درآمد 
نفتی را از بین برد، اظهار داشت: »ضرر بستگی به این دارد که شما چه 
مبنایی داشته باشید. نفت چیزی نیست که نتوانید نفروشید. پیچ و مهره 
نیست که انبار کنید و سال بعد بفروشید. اگر استخراج نکنید و نفروشید، 
کشــورهای همســایه این کار را خواهند کرد. اگر نمی توانیم به قیمت 
مطلوب بفروشــیم، به قیمت تمام شده اســتخراج و پالایش بفروشیم. 
بالاخره تحریم هستیم. عزت کشور هزینه دارد. به نظر من اگر کالایی را 
با قیمت چند درصد بالاتر از قیمت حقیقی وارد می کنیم یا نفت را چند 
درصد پایین تر از میانگین جهانی می فروشیم، هزینه استقلال و عزت 
کشور است. این هزینه جای دیگر مابه ازا دارد و جبران می شود. آن هایی 
که مستقل نیستند و وابسته هستند خیلی جاها ضرر می کنند. با توجه 
به اینکه استقلال کشور برای ما مهم است، اگر از منظر دموکراتیک هم 
که نگاه کنیم روحیه تاریخی مردم کشورمان این بوده که استقلال خواه 
بودند. بنابراین به نظر من ضرری نکرده ایم. مهم این اســت که در این 
دادوستدها فساد و اختلاس نشود. مهم این است که مافیای فروش نفت 

نداشته باشیم.«

موضع سیاستمدار

گروه خبر: برنامه صف اول عصر روز گذشــته با حضور مسعود پزشکیان 
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری از شبکه خبر پخش 
شــد. او  در رابطــه با شــاخص موفقیت خــود برای حل مســائل مردم، 
گفت:»ما انقلاب کردیم که به مردم خدمت کنیم. برای این کار تجربه های 
منطقه ای و بین المللی را رصد و برای ساختار، مدیریت و برنامه باید فکر 
می کردم. امکانات کمی داشتیم و زبان، نگاه ما و مسئولان مشترک نبود 
و زیرساخت ها و منابع نیز پاسخگو نبود.« او تاکید کرد: »شعار دولت من 
»برای ایران با ایرانیان براســاس حق و عدالت« اســت. ایران را یک گروه، 
یک دسته و یک جناح نمی توانند نجات بدهند همه باید مشارکت کنند. 
اصلاحات براســاس عدالت معنا می دهد. باید کاری کنیم تا براســاس 
عدالت بــا حقوق مناطق مختلف کردســتان، لرســتان، بلوچســتان و 
سیســتان، خوزستان برخورد شــود. من به عنوان یک انســان حق دارم 

انتخاب کنم چگونه زندگی کنم و چگونه بپوشم و چگونه راه بروم.«
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد:»نباید 
حقوق افراد را نادیده بگیریم، اگر اجازه دهیم حق شان را داشته باشند ما 
دعوایی نداریم. قانون میثاق مشترک جامعه است که همه باید به آن پایبند 
باشــند، اما اگر قانونی بنویسیم که حقوق عده ای را نادیده بگیرد اجرای 
قانون با مشکل مواجه می شود.  وقتی قانون مبتنی بر عدالت باشد، قوای 
مختلف نباید با هم اختلاف داشــته باشــند. باید به چیزی که نوشتند و 
تبدیل به قانون کرده اند پایبند باشند. مشکلات جامعه زاییده آن است که 

آدم های درست را در جای درست قرار ندادیم.« 
او با اشاره به اینکه برای کشورم در چارچوب حق و عدالت کار کردم، 
گفت: »مگر می شــود از حق و عدالت صحبت کنیم و با کســی که حق 
را می گوید برخورد کنیم. در این جامعه دانشــجو اعتراض کرده، اما او را 
بیرون و تحریمش کردند و به او اَنگ چسباندند، ما باید خودمان را اصلاح 
کنیم، نه اینکه با او برخورد کنیم. جامعه نمی تواند به صلاح برسد مگر آنکه 
حاکمان صالحی داشته باشد و هیچ حاکم صالح و درستکاری در صلاح 
نمی ماند مگر آنکه ملت در برابر او مطالبه گر باشند، زیرا قدرت به سمت 
دیکتاتوری لغزندگی دارد لذا باید اجازه بدهیم جامعه مطالبه گر باشــد. 

حق نداریم به خاطر مطالبه گری کسی را زندانی و اخراج کنیم.« 
پزشکیان در پاسخ به سوال مجری که پرسید آیا این تعهد را می دهید 
که اگر رئیس جمهور شدید رسانه ها بتوانند به طور مستمر برنامه های شما 

را پایش کنند؟ اظهار کرد:»به اعتقاد من اشکالی که اکنون هم در مطالبه 
شــما و هم در برنامه های آنها است، این است که برنامه وجود دارد، آیا ما 
غیر از قانون برنامه، می خواهیم برنامه دیگری بنویسیم؟ قانون برنامه باید 
ما را در منطقه اول می کرد، بی عدالتی را حذف می کرد، مناطق را توسعه 
می داد، کرامت انسان ها را حفظ می کرد و قرار بود در ارتباطات بین المللی 
عزت، حکمت و مصلحت را در نظر بگیرد. در سیاست های کلی قرار بود ما 
با همه از در صلح و آشتی درآییم.«  او تاکید کرد: »ما باید آن حرف هایی 
را که وعده دادیم عملیاتی کنیم اینکه چرا نتوانســتیم عملیاتی کنیم به 
این خاطر است که آدم هایی را سر کار گذاشته ایم که نمی دانستند کجا 
باید بروند آنها راه را کنار گذاشتند و برای خود راه دیگری انتخاب کردند. 
اگر راه دیگری به غیر از سیاست های قانون برنامه وجود دارد بگویند ما را 

کجا می خواهند ببرند.«
نامزد چهاردهمیــن دوره انتخابــات ریاســت جمهوری اضافه کرد: 
»شنیدم یکی گفته این آقا که برنامه ندارد، آدم هایی که برنامه داشتند و 
قانون برنامه را به آن طرف انداختند و این کار ها را انجام دادند و مملکت به 
اینجا رسید، باید پاسخگو باشند. چرا سیاست ها و اهدافی را که در نظام 
وجود داشته و باعث برتری این مملکت می شد اجرا نکردند و این اوضاع 
در محیط زیست، مکانیســم های پرداخت، رشد مناطق و بی عدالتی ها 

ایجاد شده است؟«
او  عنوان کــرد: »اجازه نمی دهم افــراد در جایگاهی قرار بگیرند که 
استحقاق آن را ندارند. کسی بدون تجربه، بدون طی مراحل نمی تواند در 
جایگاهی قرار بگیرد. نمی توان یک سروان را ناگهان سرتیپ کرد! آدم های 
درست در جای درست قرار نگرفتند، من اجازه نخواهم داد چنین اتفاقی 
بیفتد. ساختار سیستم باید بازنگری شود، چون خیلی ها را بدون دلیل و 

برهان در جایگاهی قرار دادیم که درست نیست«.
پزشــکیان خاطرنشــان کرد: »امام علی)ع( فرمود: گردنم را در مقابل 
حرفــم گرو می گــذارم. اما ما حــرف می زنیم و عمل نمی کنیــم؛ ما وعده 
می دهیم و خلاف می کنیم. مردم به این دلیل با ما مشــکل دارند که با آنها 
صادق نبودیم. اصلاح ساختار زمان بر و تنش زا است، آنها که بیخود در کانون 
قدرت قرار گرفته اند به این سادگی اجازه نمی دهند. انواع و اقسام تهمت ها 
را می زنند. اگر قرار است این مملکت درست شود باید کسی که کاردان است 

بالا بیاید و کسی که بیخود بالا آمده به همان جا که بوده برگردد.«

پزشکیان در مصاحبه تلویزیونی:

کسانی که مملکت را به اینجا رساندند، باید پاسخگو باشند
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تاکید بر رفع حیرانی معیشتی ملت  �
در ادامــه دیدارهــای روز گذشــته، پزشــکیان همچنیــن بــا آیت اللــه 
کریمی جهرمی از علمای قم دیدار کرد. در این دیدار کریمی جهرمی رهاندن 
حیــرت زده ای از حیرت را یکی از بزرگ ترین عبادات خواند و گفت: »در ایران 
امروز جوانان ما دچار حیرت شده اند و برای ازدواج، معیشت و کار آبرومند خود 
حیران هستند. جوانان دچار حیرانی روح هستند و نسل حیرت زده از لحاظ 
اخلاقی دچار مشکل شده است.« او به حیرت زدگی اقتصادی جوانان اشاره و 
اظهار کرد: »عزیزانی که در مصدر امور قرار می گیرند، باید برای حیرانی جوانان 
و بلکه همه ملت فکر اساســی کنند. کســانی که اداره امور کشور را در دست 
دارند، باید تلاش کنند ملت ایران را از این حیرانی به خصوص در زمینه معیشت 
درآورند و مطمئن باشند اگر در این مسیر حرکت کنند، خداوند آنان را نصرت 

می دهد و یاری خواهد کرد«. 

امیدم به مردم است �
آیت الله یثربی هم از دیگر علمایی بود که روز گذشته پزشکیان با او دیدار کرد. 
یثربی در این دیدار ضمن ابراز امیدواری برای مشارکت فراتر از 60 درصدی مردم 
در انتخابات پیش رو گفت:»...ان شــاءالله با حضور شما در این رقابت ها، مردم 
به آینده امیدوار شوند. نباید بگذاریم این مردم که زحمات زیادی برای انقلاب و 

حفظ نظام کشیدند، آزرده خاطر و دل زده باشند.« 
در ادامه این دیدار برخی از حضار و به ویژه چند نفر از طلاب، از فعالیت های 
تبلیغاتی ستاد پزشکیان انتقاد کردند. پزشکیان در پاسخ به این انتقادات تاکید 
کرد:»من بدون حزب و گروه به میدان آمده ام و امیدم به مردم است. ستاد من از 
هر کسی که علاقه، ایده و توان کمک دارد استقبال می کند. شما )منتقدان( هم 

بیایید و گوشه ای از کار را بگیرید.« 

اراده مبارزه با فساد را نداریم �
پزشــکیان در جمع اعضای مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم نیز 
حاضر شــد و برخی اعضای مجمع از جمله آیات ایازی، شــفیعی، یوســفی و 
قاضی زاده بــه نمایندگی از اعضای مجمع مدرســین و محققین حوزه علمیه 
قــم، نقطه نظرات خود را دربــاره انتخابات پیش رو عنوان کردند. پافشــاری بر 
تخصص گرایی، پرهیز از عصبانیت، ادامه مشــی اخلاقی، عهد بستن با مردم 
برای بیان همه مشکلات و از جمله سنگ اندازی ها، اعلام برنامه های دولت برای 
استفاده از ظرفیت زنان، هم گرا کردن همه اجزای حاکمیت برای حل مشکلات 
مردم، تجدیدنظر در اجزای بی کیفیت و کم کیفیت برنامه هفتم توسعه از جمله 
نکات مورد اشــاره اساتید حوزه و دانشگاه بود. پزشکیان نیز در این دیدار موارد 
مطرح شده از سوی برخی اعضای مجمع محققین و مدرسین حوزه را یادداشت 
کرد تا مورد بررســی قــرار دهد. او همچنین گفت: »در دنیای امروز نمی شــود 
میلیاردها تومان پول جابه جا کرد، زمین خواری کرد یا قاچاق کرد. اگر این اتفاق 
می افتد یا بلد نیستیم یا نمی خواهیم جلوی فساد را بگیریم.« او به تجربه خود 
به عنوان نایب رئیس مجلس دهم اشــاره کرد و افزود: »فکر می کردم باید قانون 
بنویسیم که با فساد مبارزه کنیم اما دیدم به اندازه کافی قانون داریم، اراده مبارزه 
با فساد نداریم. اگر مردم اعتماد کردند، آن چه از علم و تجربه در اختیار دارم به کار 

می گیرم تا گرهی از گره های زندگی شان را باز کنم.« 

حضور بر مزار آیت الله منتظری �
پزشکیان همچنین پس از زیارت حضرت معصومه، بر سر قبور مراجع تقلید 
و علمای مدفون در این حرم از جمله آیت الله منتظری، آیت الله بهجت، شهید 
مطهری، آیت الله بروجردی، آیت الله موســوی اردبیلی و... حاضر شــد و ادای 

احترام کرد. 

احمد عربانی

محمدمجتهد شبســتری دین پژوه و متفکر نامدار ایرانــی در بیانیه ای 
اعلام کرد به دکتر مسعود پزشکیان رأی خواهد داد. متن بیانیه کوتاه او 

از این قرار است: »قرائن نشان می دهد دکتر مسعود پزشکیان دولتی 
عقل محور تشــکیل خواهد داد که اعضای آن بــر مدار خردورزی، 

تخصص و برنامــه عمل می کنند، به ملــت دروغ نمی گویند، 
وعده هــای فریبنده نمی دهند، در هیچ شــرایطی تســلیم 
رانت و فســاد نمی شوند، در ســپهری از شفافیت، صداقت و 

قانون مندی حرکت می کنند، خود را به حقوق شهروندی 
آحاد ملــت ملتزم می داننــد، از انتقاد اســتقبال 

محمدمجتهد شبستری: به پزشکیان رأی می دهم
می کنند، در عرصه های فرهنگی به خشــونت متوســل نمی شــوند، 
تزویر و ریا نمی ورزند، به ضرورت توسعه همه جانبه پایدار برای رهایی از 
مشــکلات و معضلات کنونی کشــور ایمان دارند و با جهل و فقر 
می ستیزند، بیهوده دشمن تراشی نمی کنند و با تعامل سازنده 
با کشورهای جهان، ایران عزیز را از انزوا بیرون می آورند و در 
صحنه بین الملل جای شایسته ای برای این کشور به وجود 
می آورند. به مسعود پزشــکیان رأی خواهم داد با این امید 
که آنچه گفتم و بسیاری دیگر از فضایلی که نگفتم، گرچه 

به صورت نسبی، جامه تحقق بپوشد.« 


